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El reequilibri territorial que tantes vegades recla-
mem des de les comarques allunyades de la capi-
tal catalana passa per diversos eixos dels quals els 
principals són les comunicacions, la industrialit-
zació i els serveis. Lleida històricament ha estat al 
vagó de cua de les inversions, sobretot al Pirineu, 
però l’empenta agroalimentària i social dels lleida-
tans ha anat revertint a poc a poc aquest ostracisme 
i avui dia Ponent està molt ben situada per conver-
tir-se més enllà del mapa en la capital interior de 
Catalunya. Però amb la voluntat no n’hi ha prou 
i es necessiten pressupostos i infraestructures per 
aconseguir-ho. En la visita oficial que va fer ahir el 
president de la Generalitat, Pere Aragonès, al grup 
SEGRE vam abordar amb la màxima institució ca-
talana aquesta realitat, tant econòmica com social, 
i els reptes que tenim al davant i que no podem 
desenvolupar sense la complicitat del govern de la 
Generalitat. Retenir el talent de Lleida i ampliar el 

nostre teixit industrial és fonamental i Aragonès es 
va comprometre a una planificació no només logísti-
ca, sinó també de manufactura per recolzar els sec-
tors que ja estan consolidats, facilitant-los el ventall 
d’oportunitats que el sector primari i la bioeconomia 
aporten a Lleida. 

L’aigua, un dels grans temes del present i del futur, 
requereix un full de ruta clar per part de l’executiu 
català perquè, sense modernització i harmonització 
d’algunes conques o canals, serà molt difícil garan-
tir que Lleida continuï sent la líder agrària i rama-
dera que és ara i, per conservar aquest patrimoni, el 
capital econòmic i humà no ha d’estar concentrat en 
poques mans, perdent les petites i mitjanes explota-
cions que han comportat el progrés de Lleida. La de-
fensa del sector ramader, molt enfadat aquests dies, 
i amb raó, per la visió esbiaixada i la criminalització 
que s’exerceix des d’alguns sectors, és també vital. 

Com ho són les línies de ferrocarril, clau perquè 
per fi Lleida pugui tenir un servei de Rodalies que 
permeti als veïns de l’eix de Manresa, des de Bell-
lloc fins a Cervera, moure’s amb transport públic, 
i el mateix els de la costa, sense que el cotxe sigui 
un instrument imprescindible per viure i treballar 
a Lleida i les seues comarques. La millora del tren 
de la Pobla des que el gestiona la Generalitat ens 
convida a l’optimisme, però el transbord a Manresa 
ha d’evitar-se perquè no és acceptable que, mentre 
es guanya temps i velocitat a Rodalies Lleida, per 
arribar a Barcelona, si no s’utilitza l’Alta Velocitat, 
es tarda el mateix que quan es va inaugurar la línia 
convencional fa ja més d’un segle. La presó i el seu 
necessari trasllat fora de la trama urbana és una 
altra urgència que té la ciutat de Lleida, així com 
trobar una solució a l’arribada massiva de temporers 
a l’estiu després d’anul·lar-se el projecte de l’alberg. 
Queda, doncs, molt camí per recórrer.

Editorial

Els reptes del present i del futur de Lleida

el més llegit a segre.com

Presó per als  
quatre detinguts  
pel crim a Tàrrega
z El jutge de Cervera ha 
enviat a la presó els ar-
restats a Terrassa com a 
presumptes autors del 
crim d’un octogenari a 
Tàrrega.

La reina Letícia 
presidirà el Tour  
del Talent a Lleida
z  La reina presidirà di-
marts l’acte central a la 
Llotja a les 12.30 hores, 
després de visitar l’expo-
sició de Juan Zamora a la 
Fundació Sorigué.

Victòria Porta, 
campiona d’Europa        
i grangera

1 2 3

vox PoPuli

Isa Ramírez @isa_bel_ramirez
«Quin goig de dia! Veure ploure no té preu. 
Benvinguda pluja!»

Rosa Martí @neowiffi
«Si us falta oli per al setrill passeu per la Fira 
de l’Oli de les Borges Blanques.»

Tania C. @TaniaCrepso3
«Teresa Ribera diu el que pensen la majoria 
d’espanyols. Aquest jutge és un jutge soldat 
a les ordres del PP. Hi ha gent a la presó per 
menys que el que mostren les evidències 
sobre la implicació del seu partit en trames 
de corrupció, i que aquest senyor es nega a 
investigar.»

Carol @carol_dlrm
«Assenyalant un jutge? “Senyora”  
@Teresaribera.»

Tony A @preguntado47187
«Ficar-se amb Conde-Pumpido, bé; García-
Castellón, malament. Fer una llista de qui es 
pot criticar per no confondre’ns.»

«Faig una 
crida a tots els 

ciutadans perquè 
consumeixin 
productes de 

proximitat amb 
oli d’oliva»

Pere Aragonès

President    
de la Generalitat

molt més que dret a vot
Dijous passat es va 
aprovar al Congrés dels 
Diputats la reforma de 
l’article 49 de la Consti-
tució. s’ha esborrat del 
redactat antic la paraula 
poc afortunada dismi-
nuït per la nova persona 
amb discapacitat. amb 
pocs anys s’ha avançat 
molt en la integració 
social, laboral i políti-
ca de les persones amb 
discapacitat. En la inno-
vadora Llei d’integració 
social dels minusvàlids 
del 1982, promoguda 
per Ramon trias Fargas 
(pare d’un fill amb sín-
drome de Down), encara 
s’utilitzava en el text legal la paraula 
subnormal. afortunadament, al llarg 
del temps aquestes expressions (minus-
vàlid, subnormal) s’han anat esborrant 
del nostre llenguatge i dels textos le-
gals. ara ja només quedava pendent 
reformar la Constitució. L’antic redac-
tat de l’article 49 de la Carta Magna 
no s’aguantava per enlloc: “Els poders 
públics realitzaran una política de pre-
visió, tractament, rehabilitació i inte-
gració dels disminuïts físics, sensorials 
i psíquics, als quals prestaran l’atenció 
especialitzada que requereixin i els 
empararan especialment per al gaudi 
dels drets que aquest títol atorga a tots 
els ciutadans”. Què significava “previ-

sió”, “tractament”, “re-
habilitació”? Eren unes 
tendències i insinuacions 
perilloses i afortunada-
ment ja superades. En la 
passada legislatura es va 
aprovar la reforma de la 
llei electoral perquè per-
sones amb discapacitat 
poguessin exercir el dret 
actiu i passiu de sufragi. 
Va ser l’única llei que es 
va aprovar per unanimi-
tat en aquella legislatu-
ra. Gràcies a això, avui 
ja tenim una diputada 
amb síndrome de Down 
a les Corts Valencianes i 
moltes persones amb dis-
capacitat ja poden votar. 

Estic segur que ells ho fan amb molt 
més criteri i amb moltes més ganes que 
els que des dels 18 anys hem tingut dret 
a vot. Ni una persona amb discapacitat, 
ni un familiar d’una persona amb disca-
pacitat, ni un professional que treballi 
al sector de la discapacitat podien en-
tendre que no s’abordés urgentment la 
substitució d’un text arcaic i denigrant 
per un altre en què es poguessin sentir 
representades totes aquestes persones. 
L’èxit d’aquest canvi en el text és l’èxit 
dels darrers governs, dels diferents co-
lors polítics (excepte Vox que s’hi ha 
oposat) i que han aconseguit fer grans 
avanços en la integració social i laboral 
d’aquests ciutadans amb discapacitat.

marc cErón
oPinió PEr EmPortar

Amb pocs anys s’ha 
avançat molt en la 
integració social, 
laboral i política 
de les persones 
amb discapacitat
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Els veïns de Vilamitjana, sense telèfon  
des de fa un mes per un robatori de cable

vandalisme comunicacions

❘ vilamitjana ❘ Els veïns de Vila-
mitjana, al Pallars Jussà, porten 
gairebé un mes sense servei de 
telèfon fix per un robatori de 
cable de coure. El president de 
l’entitat menor descentralitzada 
(EMD), Sisco Martínez, va ex-
pressar ahir impotència davant 
d’aquesta situació ja que, mal-
grat haver presentat des del 29 
de desembre diferents reclama-
cions a la companyia telefònica, 
ningú no ha contestat. Martínez 
va explicar que al poble viuen 

una desena de persones grans, 
algunes estan soles i sense telè-
fon mòbil, per la qual cosa estan 
pràcticament incomunicades. 
Va remarcar que ell mateix 
supervisa diàriament que tots 
estiguin bé, ja que els familiars 
no poden fer-ho per telèfon. El 
consultori mèdic i l’ajuntament 
tampoc no disposen de línia te-
lefònica. Va remarcar que les 
molèsties d’haver de treballar 
sense telèfon al consultori mèdic 
o al consistori són importants, 

però que ho són encara més per 
als veïns que viuen sols. L’EMD 
està preparant una reclamació a 
la companyia i demanarà a tots 
els veïns afectats del poble que 
facin el mateix. 

Els efectes del robatori de 
coure encara es poden veure al 
costat de la carretera LV-9123 
(Fontsagrada) on hi ha els pals 
amb cablatge tallat. Allà mateix 
també hi ha les restes dels cables 
de coure tallats i que van deixar 
abandonats.els cables que encara hi ha tallats a Vilamitjana.

acn

Aturen el desnonament 
d’una família a Rialp
❘ rialp ❘ La Plataforma d’Afec-
tats per la Hipoteca (PAH) 
del Pallars va aturar ahir el 
desnonament d’una família 
de Rialp previst per a ahir 
al matí. La PAH va convo-
car una concentració a la 
plaça de les Escoles per in-
tentar evitar el llançament, 
promoguda pel fons voltor 
Anticipa, segons va publicar 
Pallars Digital.

Protesta a Balaguer 
contra colònies d’aus
❘ balaguer ❘ Veïns del centre 
històric de Balaguer s’han 
mobilitzat contra la prolife-
ració de colònies d’aus que 
afecten habitatges i comer-
ços. Més d’un centenar han 
creat un grup i un canal de 
WhatsApp per exigir soluci-
ons, segons va informar Na-
ció Lleida.

Projecte per frenar 
l’abandó escolar
❘ balaguer ❘ Nou parelles del 
projecte Mentora s’han reu-
nit amb la Paeria de Balaguer 
i l’Associació Reintegra per 
aconseguir frenar l’abandó 
escolar entre els alumnes de 
tercer i quart d’ESO.

Extinció d’incendis en 
aeroports de Lleida
❘ lleiDa ❘ Aeroports de Ca-
talunya ha licitat el servei 
d’extinció d’incendis als ae-
roports de Lleida-Alguaire 
i d’Andorra-la Seu per un 
import que supera els 2,3 
milions d’euros. Es poden 
presentar ofertes fins al dia 
23 de febrer.

Tall de llum per un foc  
a Ivars d’Urgell
❘ ivars D’urgell ❘ Un incendi ja 
resolt va causar ahir afecta-
cions en el subministrament 
elèctric d’Ivars d’Urgell. Una 
part del municipi va quedar 
afectada i ahir a la nit s’esta-
va en procés de resoldre la 
incidència.

La pluja que va caure durant tot el dia va deixar 18 litres per metre quadrat a la ciutat de Lleida.

jorDi agustín

La neu va arribar fins al poble de Llessui, on va blanquejar teulades i carrers.

eDgar alDana

maria moLina
❘ lleiDa ❘ Les nevades van tornar 
a fer acte de presència ahir al 
Pirineu, on van deixar nous 
gruixos a les estacions d’esquí. 
La neu va baixar fins als 700 
metres i va blanquejar punts del 
Pallars Sobirà, el Solsonès i l’Alt 
Urgell. A partir de les 20.00 ho-
res, va afectar la xarxa viària i 
va obligar a circular amb cade-
nes per la carretera C-462, que 
enllaça la Coma i la Pedra amb 
Josa i Tuixén, i la C-563 entre 
Josa Tuixén i Gósol. La neva-
da permetrà obrir a la majoria 
d’estacions de fons aquest cap 
de setmana. Així ho van con-
firmar Tuixent-la Vansa, Lles de 
Cerdanya, Aransa i Tavascan.

La pluja va ser la protagonista 
durant tota la jornada, especial-
ment al pla. Les precipitacions 
van deixar 22,2 litres per me-
tre quadrat a Gimenells, 21,5 a 
Camarasa, 20,7 a Vilanova de 
Segrià, 20,2 a Mollerussa, 19,9 a 
Alcarràs i Os de Balaguer, 19,2 a 
Torres de Segre, 17,3 a les Bor-
ges Blanques, 17,1 a Tàrrega, 
18 a Lleida i 16,9 a Tremp. No 
es van registrar incidències per 
aquestes precipitacions.

A la muntanya, la pluja va 
propiciar un augment en els ca-
bals dels rius. La Noguera Ri-
bagorçana va arribar a portar 
gairebé 16,40 litres per metre 
quadrat al seu pas pel Pont de 
Suert; per la Noguera Pallaresa 
van circular 14,29 litres per me-
tre quadrat a Escaló, i el Segre 
portava més de 10 metres cú-
bics per segon a Oliana durant 
el matí d’ahir. 

Aquesta situació repercutirà 
en els pantans. Els del Segre, 
que és una conca en emergència 
des de fa 20 mesos, acumulen 
gairebé 150 hectòmetres cúbics. 
Oliana està al 47,3 per cent de 
capacitat amb gairebé 40 hec-
tòmetres cúbics, i Rialb en té 
acumulats 108,7.

Nevades a l’Alt Urgell i el Solsonès 
obliguen a l’ús de cadenes per circular
Mentre que el pla de Lleida rep pluges de fins a 22 litres per metre quadrat

Temporal balanç
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política entrevista

El president de la Generalitat va destacar ahir en la seua visita 
a SEGRE que els pagesos han assumit gairebé tot el cost de 
la sequera. Aragonès està convençut que la llei d’amnistia 
passarà el filtre del Constitucional perquè és sòlida.

AnnA Sàez 
mAteu
Directora De segre

òScAr 
fernÁndez
Director De lleiDa tv

Fa dos dies que recorre les co-
marques de Lleida. Què li de-
mana la gent?
Qüestions molt bàsiques, com 
podem millorar en educació, 
com podem reduir una bu-
rocràcia que es veu excessi-
va pels 137 tràmits que hem 
detectat que es necessiten per 
obrir negocis... En els munici-
pis petits, sobretot, ens dema-
nen de garantir l’accés a l’estat 
del benestar. Els CAP han de 
tenir tots els professionals ne-
cessaris sense que hi hagi una 
excessiva rotació.
Es farà una presó nova a Lleida?
Hem plantejat a la Paeria una 
sèrie de condicions que hauria 
de tenir el terreny per cons-
truir un nou centre peniten-
ciari. Tenim dos alternatives: 
unes obres importants d’ade-
quació i reforma del centre 
penitenciari, que costarien 
uns 30 milions d’euros, o la 
construcció d’una nova presó 
que suposaria una inversió de 
120 milions.
La Paeria ja ha manifestat que 
preferiria un centre nou als afo-
res. Hi estan d’acord?
Estem oberts a tot, però és 
important que tingui un bon 
accés. Quan una persona està 
sotmesa a un règim de priva-
ció de llibertat cal afavorir la 
reinserció.
L’actual Paeria ha descartat 
l’alberg previst per l’anterior 
equip de govern, per al qual 
la Generalitat havia destinat 4 
milions. Es perdran?
Aquests quatre milions esta-
ven destinats a una propos-
ta molt concreta ubicada. Per 
tant, si s’altera aquest projecte 
també s’altera la contribució 
per part de la Generalitat. En 
tot cas, cal ser molt conscients 
que durant la campanya de la 
fruita l’increment de treballa-
dors és molt gran, i també el de 
persones que busquen oportu-
nitats. El millor per a tothom 
és que disposin d’un espai per 
poder dormir.
Fins que no s’ha parlat de tan-
car les dutxes dels gimnasos, a 
les grans ciutats no s’ha estat 
conscient de la magnitud que 
representa el problema de la 
sequera.
El país reconeix l’esforç dels 
agricultors, que són els que 
han assumit els costos de la 

jorDi echevarria

«Els pagesos han pagat gairebé 
tot el cost de la sequera»

sequera. La restriccions fins 
ara s’han produït en l’àmbit 
de l’agricultura i la ramaderia.
Es parla de donar suport al 
desenvolupament en la bio-
economia circular. El futur pas-
sa per aquí?
El futur també passa per aquí. 
A les comarques de Lleida te-
nim el gran eix d’oportunitats 
i prosperitat que és l’A-2, on hi 
ha diferents planificacions en 
marxa per ubicar nous polí-
gons industrials. Un dels prin-
cipals reptes que tenim quan 
aconseguim que una multina-
cional de manufactura, de pro-
ducció, no de l’àmbit logístic, 
es vulgui instal·lar a Catalu-
nya és que ens demanen unes 
dimensions de terrenys molt 
grans que en les grans àrees in-
dustrials del país són molt di-
fícils de trobar. En canvi aquí 
tenim oportunitats. El polígon 

de Quatre Pilans-Torreblanca 
a Lleida, o el de Tàrrega, que 
s’ha desbloquejat, obren mol-
tes oportunitats.
Com es pot revertir la falta 
de serveis a què abans fe-
ia referència per frenar la 
despoblació?
Perquè un poble no perdi habi-
tants és clau mantenir l’escola 
oberta, per això hem apostat 
per les ZER, les zones escolars 
rurals, i hem fet canvis impres-
cindibles, com destinar més 
recursos a les llars d’infants 
i ubicar-les per a optimitzar 
recursos i facilitar que les fa-
mílies puguin escolaritzar els 
seus fills al poble. És clau.
Per què és necessari l’Estatut 
de Municipis Rurals?
Dels 947 municipis de Catalu-
nya, la meitat són d’àmbit ru-
ral. És evident que no podem 
esperar que un ajuntament de 

200, 800 o 1.200 habitants pu-
gui fer les mateixes tramitaci-
ons o tenir la mateixa activitat 
administrativa que una ciutat 
de 20.000 o 100.000 habitants.
Quin model de desenvolupa-
ment preveuen per al Pirineu 
després de descartar-se els Jocs 
Olímpics?
El futur del Pirineu no l’ha de 
definir un esdeveniment, sinó 
la ciutadania del Pirineu. No 
s’han d’oblidar la necessitat 
de serveis i les dificultats per 
trobar habitatge. Els joves no 
poden llogar una casa perquè 
els preus estan pensats per a 
turistes que hi van els caps de 
setmana.
Com seran les Rodalies de 
Lleida?
Quan pactem aquest traspàs 
amb l’Estat hi inclourem les 
rodalies de tot Catalunya, no 
només de l’àrea metropolita-

Pere Aragonès
❘ presiDent De la generalitat  ❘

«Es pot renovar la 
presó, que costa 30 
milions, o fer-la 
nova, la qual cosa 
costa 120 milions»

«Els treballadors 
que venen per la 
fruita han de tenir 
un espai per dormir»

«No pot ser que 
s’hagin de fer 137 
tràmits per obrir  
un negoci»
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■

«El futur del  
Pirineu no l’han de 
definir uns Jocs 
Olímpics, sinó els 
seus veïns»

«El TC avalarà la 
llei d’amnistia 
perquè és sòlida i 
constitucional»

«El repte de la 
immigració no té  
res a veure amb  
la seguretat»

na. Ja tenim un acord per im-
plementar les freqüències de 
la línia Lleida-Manresa en les 
properes setmanes i ja tenim 
nous trens encarregats. Tam-
bé haurem de centrar-nos en 
l’R-13 i l’R-14 per millorar les 
freqüències. Cal esperar que 
l’Estat ho financi, però estem 
en un molt bon moment. Amb 
el tren de la Pobla va quedar 
demostrat que quan s’aposta 
amb inversions la ciutadania 
respon. Pràcticament s’ha do-
blat el nombre de viatgers des 
del 2019.
Hi haurà pressupostos?
Estem treballant amb els grups 
parlamentaris. La meua volun-
tat és portar el pressupost al 
Parlament quan ja hi hagi un 
acord garantit per assegurar 
que es tramiten i que s’apro-
ven. Estic convençut que els 
grups parlamentaris estaran 
a l’altura.
Creu que es garantirà l’aplica-
ció de la llei d’amnistia? Hi ha 
risc que passi com ja va passar 
amb la malversació sense ànim 
de lucre, en la qual el Congrés 
ha legislat una cosa i la cúpu-
la judicial n’ha interpretat una 
altra?
Fixi’s que estem en un debat 
que en qualsevol democràcia 
occidental grinyolaria. Què 
significa que una llei que apro-
va el Parlament una determi-
nada cúpula judicial pugui ma-

jorDi echevarria jorDi echevarria

Òscar Fernández va obsequiar amb un llibre el president. A la dreta, Aragonès al despatx del president del grup Segre, robert Serentill.

La Generalitat es com-
promet a modernitzar 
el Canal d’Urgell?
La modernització és 
clau per una qüestió 
ambiental. L’aigua serà 
cada vegada un recurs 
més escàs i per tant 
hem d’adaptar els regs. Però també és clau per una qüestió 
de competitivitat de les explotacions. El meu compromís 
és absolut.

Com podem retenir ta-
lent i evitar la deslocalit-
zació d’empreses?
Hi ha un estudi sobre 
els moviments de les 
empreses que deixa-
ven Lleida i, al contra-
ri del que es percebia, 
la majoria que es van desplaçar se’n van anar a Barcelona, 
no a Aragó. Per arrelar empreses és important disposar de 
polígons industrials que no només siguin logístics.

Trenta-tres dels qua-
ranta-dos centres d’in-
vestigació són a Barce-
lona i només dos estan 
a Lleida.
Els centres d’investiga-
ció científica acreditats 
per la Generalitat com-
peteixen a nivell global, però vull reconèixer el paper de la 
Universitat de Lleida amb àmbits d’excel·lència, en particular 
en l’agroalimentari.

Donaran suport a les 
e n t i t a t s  l o c a l s  d e l 
territori?
Aquesta legislatura 
hem fet l’increment 
més gran del pressu-
post de Cultura i un 
dels àmbits que s’han 
enfortit és el dels circuits de les activitats culturals en el 
conjunt del territori i vinculats a entitats i equipaments cul-
turals repartits pel país.

el preSident reSpon

Amadeu Ros / presiDent 
De la comunitat De regants 
Del canal D’urgell

Jaume Saltó / presiDent 
De la cambra De comerç De 
lleiDa

Jaume Puy / rector De la 
universitat De lleiDa

Carmina Pardo / 
presiDenta De l’ateneu 
popular De ponent

judicAturA

■ Aragonès va assegurar 
ahir que “hi ha una clara 
intencionalitat política i un 
alineament total amb les tesis 
del Partit Popular i Vox” en 
el jutge de l’Audiència Nacio-
nal Manuel García Castellón. 
Així ho va manifestar ahir 
després de visitar l’Espluga 
Calba, després que el jutge 
García Castellón hagi insistit 
en la interpretació de la cau-
sa de Tsunami Democràtic 
en la qual afirma que els lí-
ders independentistes Carles 
Puigdemont i Marta Rovira 

van incórrer en “terrorisme” 
perquè no puguin acollir-se 
a la llei d’amnistia. Aquestes 
declaracions arriben després 
que la vicepresidenta tercera 
i ministra per a la Transició 
Ecològica i el Repte Demo-
gràfic, Teresa Ribera, criti-
qués ahir que García Cas-
tellón té “certa volença” a 
pronunciar-se en moments 
polítics sensibles, cosa que 
va provocar la irritació del 
caducat Consell General del 
Poder Judicial (més informa-
ció a la pàgina 20).

Aragonès veu “alineament” de 
García Castellón amb PP i Vox

L’entrevista,  
a Lleida TV

vegeu el vídeo al 
mòbil amb el codi.

nipular-la? S’ha convertit en 
una cosa molt natural però no 
ho és. S’han presentat esmenes 
tècniques, però és una llei molt 
sòlida. Donem per fet que es 
presentarà recurs davant del 
Tribunal Constitucional però 
també estem convençuts que 
aquest recurs no prosperarà i 
que el Tribunal Constitucional 
avalarà la llei. I també la justí-
cia europea.
Què pensa de les competèn-
cies en immigració pactades 

per PSOE i Junts? Creu que és 
un error relacionar immigració 
i seguretat?
Són dos preguntes diferents 
que necessiten respostes dife-
rents. Jo vull totes les compe-
tències per a Catalunya. Totes. 
En immigració i en qualsevol 
àmbit. Soc independentista, 
el meu govern és un govern 
independentista i per tant 
volem assumir totes les res-
ponsabilitats siguin fàcils de 
gestionar o no. Desconeixem 
els detalls de l’acord. Per a 
nosaltres l’important són les 
mesures que faciliten l’aco-
llida en condicions, que és el 
primer pas perquè a tothom 
se li pugui garantir drets i re-
clamar el compliment de les 
obligacions. Una altra qüestió 
diferent és l’àmbit de la delin-
qüència. Barrejar delinqüència 
i immigració no ens permet 
donar resposta als reptes que 
suposa una arribada impor-
tant de persones d’altres paï-
sos i no té res a veure amb el 
tema de la seguretat. La taxa 
de reincidència dels que tenen 
nacionalitat espanyola i dels 
estrangers és la mateixa, al 
voltant d’un 20%. En l’àmbit 
de la multireincidència es va 
aprovar una modificació de 
la llei i costa que s’acabin de 
veure els efectes, per la qual 
cosa caldrà ser més insistent.
No hi ha cap causa oberta a Es-
panya per l’operació Catalunya 
contra independentistes. Que-
darà impune?
Jo mateix vaig ser espiat i ara 
m’estic defensant per saber per 
què el CNI va espiar les me-
ues comunicacions privades i 
la meua activitat política. Cal 
arribar fins al final per garan-
tir que mai més un ciutadà de 
Catalunya no sigui perseguit 
per les seues idees. Hi ha camí 
judicial per recórrer. Ens hem 
posat a disposició de tots els 
afectats des del Govern per 
acompanyar-los i perquè els 
responsables en paguin les 
conseqüències.
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VIELHA
Conselh Generau d’Aran  .  .  .  .  .  . 973 64 18 01 
Ajuntament .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 00 18 
Hospital Val d’Aran  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 00 04

CAP  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 31 40
Farmàcies  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . Català  .  . 973 64 23 46
  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . Palà  .  . 973 64 25 85 
  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . Òscar Nart Vielha  .  . 639 300 860
  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . Bausen  .  . 695 90 60 90
  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . Belmonte  .  . 649 98 73 19
  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . Dedieu  .  . 629 37 00 70
  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .Vergés  .  . 639 11 06 42 
  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .Viló  .  . 616 55 33 62

Informació i Turisme .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 01 10 
Correus .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 09 12
Urgències  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .112
Pompièrs d’Aran  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 00 80  
Mossos d’Esquadra  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 35 72 85 
Guardia Civil  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 00 00 
BOSSÒST
Ajuntament .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 81 57 

Dispensari mèdic .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 82 11 
Guàrdia Civil  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 82 07
Farmàcia Almansa .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 82 19 

LES
Ajuntament .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 80 07 
Dispensari mèdic .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 82 29 
Comissaria Policia  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 80 14 
Farmàcia Almansa .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 72 44 

SALARDÚ
Ajuntament .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 40 30
Guàrdia Civil  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 40 32  
VILAMÒS
Ajuntament .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 07 39   
BAuSEn
Ajuntament .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 70 24
ES BÒRDES
Ajuntament .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 09 39

Aran

Eth sòni
Tornam Tà Davos. Era ac-
tualitat mos i pòrte a trauèrs 
deth Fòrum Economic mon-
diau. mès tanben era filosofia 
a agut aquiu eth sòn scenari 
entara divergéncia. “mentre 
Cassirer, endrabat en ua man-
ta cauda de pèth de camelh, 
demoraue en balcon dera sua 
cramba d’otèl [..], coma Hans 
Castorp en Era montanha ma-
gica, Heidegger passaue cada 
menuta qu’auie liura damb 
eth sòn companh esquiaire 
riezler”, escriu Eilenberger 
en Temps de magues. Deth de-
bat entre andús, diden qu’en 
gessec guanhador un vigorós 
Heidegger, mès, damb eth 
temps, un ja non sap se quina 
podie èster era responsa mès 
avienta entara pregunta essen-

ciau, en aguest combat entre er 
òme simbolic de Cassirer, en 
constant intercambi culturau, 
e eth Dasein angostiós de Hei-
degger, que campe tàs abismes 
dera existéncia. Un an aban-
tes, en 1928, eth joen martin 
i impartie un cors, mentre ru-
dolf Carnap s’i guarie, en tot 
descurbir “ua colossau broma 
metafisica” laguens dera quau 
sonque i auie un arren absolut. 
Era pregunta per arren ère tà 
Heidegger fonamentau, qu-
auquarren banau tà Carnap. 
atau ac referís Karl Sigmund 
en libre Eth sòni deth Cercle 
de Viena, eth cercle filosofic 
que proclamaue era cosmo-
vision scientifica coma fona-
ment de quinsevolh sistèma 
de pensament, sense bromalhs 

escurs, pr’amor qu’era realitat 
a d’èster accessibla ar òme, en 
un procès d’esclariment, ape-
rat empirisme logic. referents 
en sigueren Ernst mach, de-
fensor der ego insauvable, en 
un món de sensacions, o Lu-
dwig Boltzmann, que deplo-
raue era escuretat de Hegel e 
Schopenhauer. Wittgenstein 
siguec desirat entà entrar en 
cercle. Totun, aguest trabalh 
rigorós auie coma mission su-
perar era metafisica per miei 
dera analisi deth lenguatge, a 
on eth lenguatge corrent con-
fon es nocions abstractes damb 
es objèctes fisics concrèts, co-
ma eth procès d’aguest sòni 
que volie plaçar era sciéncia 
ath servici dera vida, mentre 
“era vida l’abrace”. 

amador marqués
dElin E dE lan

r. ramírez
❘ lleiDa ❘ aran canviarà els actu-
als contenidors d’escombraries 
per un nou sistema que combi-
narà la recollida porta a porta 
i nous contenidors amb pany 
i clau, que només s’obriran 
quan els usuaris s’identifiquin. 
aquest és el projecte del Con-
selh Generau, que espera treu-
re a concurs el proper mes de 
febrer el nou contracte per a 
la gestió dels residus urbans.

La síndica d’aran, maria 
Vergés (Ua), va explicar que 
la recollida d’escombraries a 
domicili s’implantarà en les 
poblacions al fons de les valls, 
com Vielha, Bossòst, Les, ar-
ties o Salardú. 

En canvi, les localitats en 
cotes més altes i més apar-
tades dels principals eixos 
de carreteres d’aran tindran 
contenidors intel·ligents, que 
s’obriran amb targetes o apli-
cacions de mòbil que identifi-
caran els qui els utilitzen. Dins 
d’aquest plantejament gene-
ral, “les empreses que optin 
al contracte podran formular 
les seues pròpies propostes”, 
va puntualitzar Vergés.

aran és ara un dels territo-
ris de Lleida amb menys re-
collida selectiva, tan sols un 
33,8% del total. El sistema de 
recollida mixt que projecta 
el Conselh pretén augmentar 
sensiblement aquest percentat-

ge davant del creixent cost de 
dipositar escombraries sense 
separar als abocadors. 

El cànon de la Generalitat 
se situarà aquest any en 71,60 
euros per tona i arribarà a 100 

euros l’any 2030. L’adminis-
tració aranesa ha constatat que 
la recollida porta a porta és la 
que obté millors resultats pel 
que fa a reciclatge, però consi-
dera inviable aplicar-la a totes 
les poblacions de la Val.

a l’espera de convocar i ad-
judicar el nou contracte per a 
la recollida d’escombraries a 
aran, el ple del Conselh del 
Conselh Generau va apro-
var ahir una pròrroga d’uns 
deu mesos a l’actual empresa 
concessionària.

Imatge d’arxiu de l’antiga incineradora, tancada el 2003.

Aran combinarà la recollida de brossa a 
domicili i contenidors amb pany i clau
La primera s’aplicarà a les localitats al fons de les valls i la segona, a la resta

medi ambient gestió de residus

nou concurS
el Conselh preveu obrir  
al febrer el nou concurs 
per a la recollida de  
brossa a la Val d’aran

Compostaran els 
residus orgànics i 
els utilitzaran per 
obtenir biogàs
n L’abocador intercomar-
cal de Fígols, al municipi de 
Tremp, acull actualment les 
escombraries d’aran junta-
ment amb les de l’alta ri-
bagorça i els dos Pallars. El 
Conselh Generau vol reduir 
la quantitat de rebutjos sen-
se separar que transporta a 
aquesta instal·lació i el cost 
que això li suposa. amb 
aquesta finalitat, projecta 
posar en marxa una planta 
de compostatge per trac-
tar la fracció orgànica dels 
residus dins del recinte de 
l’antiga incineradora de la 
Val, a prop de la boca sud 
del túnel de Vielha i clau-
surada des de fa més de dos 
dècades. 

La síndica d’aran, ma-
ria Vergés, va explicar que 
compten amb una ajuda de 
l’agència de residus de Ca-
talunya (arC) per al com-
postatge i va indicar que el 
Conselh Generau té inten-
ció d’aprofitar el gas metà 
que emana de la matèria 
orgànica en descomposició 
per obtenir biogàs.

Bossòst detecta 
mig centenar 
de cabres 
assilvestrades
❘ bossòst ❘ L’ajuntament de 
Bossòst ha constatat la 
presència al municipi d’al-
menys mig centenar de ca-
bres de races domèstiques 
que s’han assilvestrat. L’al-
caldessa, montse de Burgos, 
va assenyalar que aquests 
animals suposen un risc sa-
nitari per a les explotacions 
ramaderes locals, davant 
la possibilitat que puguin 
transmetre malalties als 
ramats. 

També va apuntar que 
poden ocasionar accidents 
de trànsit si envaeixen les 
carreteres. Per aquesta raó, 
el consistori ha sol·licitat la 
col·laboració de l’àrea de 
medi ambient del Conselh 
Generau d’aran per poder 
capturar-les.

Intent de trobar l’amo
abans que l’administra-

ció aranesa hi intervingui, 
l’ajuntament ha emès un 
edicte que obre un termini 
d’un mes perquè el propie-
tari dels animals acudeixi 
a retirar-los. Passat aquest 
període, els animals seran 
capturats i sacrificats si 
ningú no els reclama com 
a seus. En canvi, si l’amo 
es dona a conèixer, el Con-
selh l’instarà a recollir-los o 
bé a autoritzar els agents a 
abatre’ls amb armes de foc, 
segons consta en el text de 
l’edicte.

fauna

Només UA dona suport a la 
moció per limitar el lloguer
Convergència Aranesa hi va votar en contra

ple conselh

❘ lleiDa ❘ La proposta del Con-
selh Generau d’aran per limi-
tar el preu del lloguer de l’ha-
bitatge habitual es va aprovar 
en el ple d’ahir només amb els 
vots a favor del govern d’Uni-
tat d’aran (Ua). Convergència 
aranesa (Ca), a l’oposició, hi 
va votar en contra. La moció 
insta l’Estat a canviar la llei per 
incloure en la llista de munici-
pis amb el mercat immobiliari 
tensionat aquells “el caràcter 
turístic dels quals limita l’ac-
cés a l’habitatge a col·lectius 
vulnerables”. És el primer pas 
perquè la Generalitat limiti el 
preu dels arrendaments.

La síndica d’aran, maria 
Vergés, va insistir que “l’ac-

cés a un habitatge digne i 
assequible reclama accions 
urgents davant la dramàtica 
situació que vivim” i va quali-
ficar d’“inconcebible” que Ca 
hi hagi votat en contra. “De-
mostra falta de responsabilitat 
davant de les necessitats de la 
ciutadania.”

Per la seua part, la portaveu 
de l’oposició, rosa maria Sal-
gueiro, va recordar que aran 
no compleix els actuals crite-
ris de la llei espanyola per de-
clarar el mercat tensionat i va 
defensar promoure habitatges 
socials, com fa el consistori de 
naut aran, com a únic mitjà 
per garantir lloguers a preus 
assequibles.
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2 SEGRE Dissabte, 20 De gener Del 2024

Escoles BTT, 
aprenentatge 
i molta acció

Ciclisme // Esport Escolar

Amb un enfocament dedicat a la formació i desenvolupament 
dels joves ciclistes, les escoles BTT són una plataforma clau per a 
l’aprenentatge i el foment de la passió per la bicicleta de 
muntanya. Analitzem 4 escoles BTT de les que hi ha a Lleida.

Xavier Madrona

L
’Escola de Ciclisme 
de Juneda-Garrigues 
es va posar en marxa 
el novembre del 2019 
després d’uns mesos 
de preparació i ade-
quació dels terrenys 

municipals que l’acullen. L’Es-
cola de Ciclisme és un projecte 
sense ànim de lucre únic a la 
província de Lleida, encarat a 
la BTT, i gestat a quatre mans: 
Ajuntament de Juneda (pro-
pietari dels terrenys i col·la-
borador), Consell Esportiu de 
les Garrigues (encarregat de 
la gestió de l’Escola, monitors, 
classes…), Club Ciclista Colla la 
Pedalada de Juneda (col·labora-
dor i club federat que avala l’Es-
cola) i Delegació de la Federació 

Catalana de Ciclisme a Lleida. 
Aquests quatre ens són també 
els que formen el Comitè de Di-
recció de l’Escola de Ciclisme.

Des de juny del 2023 és Es-
cola Oficial per la Federació 
Catalana de Ciclisme, essent 
l’única en BTT de la província 
de Lleida. Aquest curs 23-24 
l’Escola compta amb un cente-
nar de persones involucrades, 
entre alumnes en categories de 
promoció, escola d’adults, i tèc-
nics i coordinadors. 

L’Escola elabora un programa 
anual de continguts a treballar 
segons edats, nivells i objectius. 
El programa es va ajustant a 
mesura que avança el curs se-
gons el grau d’assoliment dels 
objectius. Els continguts són 

albert gonzález

Un salt espectacular d’un ciclista de l’Escola de BTT Juneda-Garrigues.
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Dissabte, 20 De gener Del 2024 3SEGRE 

eminentment pràctics, és a dir, 
amb la bicicleta, tot i que també 
es treballen continguts de caire 
més teòric (seguretat vial, me-
cànica bàsica, preparació física, 
alimentació…).

Escola BTT de l’Urgell
L’Escola de Ciclisme BTT de 

l’Urgell està experimentant un 
gran creixement aquesta tempo-
rada, amb un total de 18 joves 
ciclistes d’edats compreses en-
tre els 8 i 15 anys. El seu pro-
grama proporciona als partici-
pants l’oportunitat de millorar 
les seves habilitats tècniques, 
fomentar la seva condició física 
i cultivar l’amor per la bicicleta. 

La gran novetat d’aquesta 
temporada és l’emplaçament ex-
clusiu de l’Escola BTT a l’idíl·lic 
paratge de l’antic balneari de 
Rocallaura. Aquesta ubicació 
privilegiada ofereix als joves 
ciclistes un entorn únic per a les 
seves sessions de formació, amb 
circuits adaptats a diferents ni-
vells de dificultat. 

El programa no només se cen-
tra en l’aspecte esportiu, sinó 
que també promou valors com 
la companyonia, la responsabi-
litat i el respecte per la natura.

Escola BTT del Pallars Jussà
L’Escola de Ciclisme del Pa-

llars Jussà ha nascut recentment 
de l’acord de col·laboració entre 
l’Ajuntament de Tremp i el Con-
sell Esportiu. Inicialment es fan 
classes de BTT a la capital del 
Pallars Jussà, tot i que ja fa un 
parell de temporades que s’ofe-
reix la possibilitat de realitzar 
l’activitat als centres escolars en 
activitat extraescolar i també en 
horari lectiu dins del programa 
Pla Català d’Esport a l’Escola. 
També els últims tres estius 
s’han realitzat campus de BTT 
per als escolars de la comarca i 

estan previstes sortides popu-
lars per a totes les edats durant 
els caps de setmana a partir de 
Setmana Santa. 

Per a la propera temporada 
l’activitat es durà a terme tant a 
Tremp com a la Pobla durant tot 
el curs escolar i també hi haurà 
sortides pels diferents municipis 
del Pallars Jussà. També hi ha 
la idea de treballar conjunta-
ment amb els clubs ciclistes de 
la comarca per tal d’organitzar 
trobades.

Escola BTT de la Segarra
A l’Escola BTT de la Segarra, 

l’activitat es duu a terme tots 
els dissabtes al matí durant el 
curs escolar. Hi participen una 
trentena d’alumnes que venen 
de tota la Segarra. El Consell Es-
portiu de la Segarra aposta per 
la formació i la pràctica del ci-
clisme en tots els nivells i edats. 
Per això, actualment l’estruc-
tura de l’escola està formada i 
dividida per nivells i edats que, 
en conjunt, formen dos grups 
amb 35 nens i nenes.

albert gonzález

Un salt espectacular d’un ciclista de l’Escola de BTT Juneda-Garrigues.

consell esportiu De l’urgell

Un grup de nens de l’Escola de BTT de l’Urgell davant de l’antic balneari de Rocallaura.

4
Escoles BTT
les escoles de btt analitzades en aquest reportatge tenen 
vinculació amb els consells esportius. són la del pallars 
Jussà, la de la segarra, la de l’urgell i la Juneda-garrigues.

consell esportiu De la segarra

L’activitat a l’Escola de BTT de la Segarra es duu a terme els dissabtes durant el curs escolar.

consell esportiu Del pallars Jussà

Un ciclista baixant per un camí al Pallars Jussà.

albert gonzález

Un nen de l’Escola de BTT Juneda-Garrigues.
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Consells Esportius (10) // Solsonès
El Consell Esportiu del Solsonès és un gran dinamitzador de l’esport a 
la comarca i, al mateix temps, promociona l’activitat física com a eina 
saludable. També participa en el programa Esport Blanc Escolar.

Un transmissor dels 
hàbits saludables

Consell esportiu Del solsonès

Alumnes de Primària d’un centre educatiu del Solsonès participant en el programa Esport Blanc Escolar.

E
l Consell Esportiu del 
Solsonès és el gran 
d inamitzador de 
l’esport i l’activitat 
física a la comarca 
amb un pressupost 
de 99.650 euros. Les 

xifres així ho avalen. Al Pla Ca-
talà de l’Esport a l’Escola par-
ticipen un total de 2.333 nens i 
nenes, a les activitats dels Jocs 
Esportius Escolars de Catalu-
nya un total de 1.022 i a l’Es-
port Blanc Escolar, 221. Aquest 
programa de l’Esport Blanc Es-
colar té l’objectiu d’impulsar la 
iniciació i el coneixement dels 
esports d’hivern en la població 
infantil de 3r i 4t de primària 
de les comarques pirinenques. 
El programa beneficia totes les 
escoles públiques i concertades 
de l’Alt Urgell, l’Alta Ribagorça, 
Berguedà, Cerdanya, Pallars 
Jussà, Pallars Sobirà, Ripollès, 
Solsonès i Val d’Aran.

Entre les disciplines espor-
tives i activitats que ofereix el 
Consell Esportiu del Solsonès 
destaquen el cros, l’atletisme, 
la natació, els escacs, el tennis 
taula i les bitlles catalanes. I és 
que des del consell no només 
s’ocupen dels joves i els nens, 
sinó també dels adults. 

Pel que fa al Pla Català de 
l’Esport a l’Escola, el consell 
compta amb tutors de pati (de 
nivells 1 i 2) i organitza i partici-
pa en esdeveniments com el 25-
N Dia per Erradicar la Violència 
de Gènere, el Dia de l’Educació 
Física al Carrer (DEFC), el Dia 
Mundial de l’Activitat Física 
(DMAF), la Setmana del Cros 
a l’Escola, la campanya d’esquí, 
la fira esportiva i altres trobades 
interescolars.

Aquestes són les activitats 
que duu a terme el Consell Es-
portiu del Solsonès d’una mane-
ra constant durant l’any, però al 

llarg del curs també s’encarrega 
d’organitzar i gestionar altres 
iniciatives extres com les de 
les vacances de Nadal, Setma-
na Santa, així com sessions de 
condicionament físic per a per-
sones adultes.

Participa en el 
programa Esport 
Blanc Escolar per a 
alumnes de tercer i 
quart de Primària

El Consell Esportiu 
del Solsonès 
impulsa activitats 
físiques per a totes 
les edats

El consell,  
en dades

Municipis i poblacions
● El Consell Esportiu del Sol-
sonès dona servei a 17 mu-
nicipis i poblacions (Biosca, 
Castellar de la Ribera, Clariana 
de Cardener, la Coma i la Pe-
dra, Guixers, Lladurs, Llobe-
ra, la Molsosa, Navès, Odèn, 
Olius, Pinell de Solsonès, Pi-
nós, Riner, Sant Llorenç de 
Morunys, Solsona i Torà). El 
pressupost és de 99.650 euros 
(any 2023) i el tècnic esportiu 
del consell és Candi Viladrich i 
Cardona.

Activitats i esports
● Participa en els Jocs Espor-
tius Escolars i el Pla Català de 
l’Esport a l’Escola. Fa activitats 
de disciplines com el cros, la 
natació, els escacs, el tennis 
taula, les bitlles catalanes i 
l’atletisme. També organitza 
cursos i sessions de condicio-
nament físic per a adults.

Activitat estrella
● És un dels 9 consells es-
portius de Catalunya que for-
ma part del programa Esport 
Blanc Escolar (EBE) per difon-
dre els esports de la neu, en 
què participen alumnes de ter-
cer i quart de Primària.

Altres esdeveniments
● Organitza activitats extra 
durant els periodes vacacio-
nals de Nadal i Setmana Santa.

Consell esportiu Del solsonès

El ciclisme és una de les moltes activitats que ofereix.

President. Joan parcerisa 

Adreça. Casal de Cultura, 15 – 25280 solsona  

E-mail. cesolsones@ucec.cat

Telèfon. 973 482 555
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Cultura popular. Agramunt acollirà el 27  
de gener la 28 edició de la Nit de la Sardana.

36
Certamen. FiraTàrrega ascendeix a la posició 
42 del millor de la cultura a Espanya el 2023.

42

SEgrE

l. garCía
❘ llEiDA ❘ Preservar la memòria 
i lluitar per no oblidar és una 
batalla contra rellotge. I per a 
això també és important man-
tenir vius aquells espais que van 
ser testimonis de la història. En 
aquest sentit, la Xarxa d’Espais 
de Memòria Democràtica de 
Catalunya, del Memorial De-
mocràtic, agrupa un conjunt 
de llocs que inclouen centres 
expositius, patrimoni recupe-
rat com trinxeres, búnquers o 
fosses de la Guerra Civil, fins a 
rutes d’exili o espais de resistèn-
cia a la Segona Guerra Mundial. 

El Memorial detalla en aquest 
mapa, publicat a la seua pàgina 
web, més de mig centenar d’es-
pais de memòria ubicats a les 
comarques lleidatanes. Des de 
la Generalitat assenyalen que hi 
ha nous espais que no consten 
encara al web i que d’altres se-
ran publicats quan acabi el pro-
cés d’ampliació o actualització.

Segons la informació dispo-
nible ara, dels 53 espais a la 
província, 36 corresponen a 
la Guerra Civil; sis més són de 
frontera i exili; uns altres sis de 
la Segona Guerra Mundial; tres 
de la lluita antifranquista, i dos, 
de la Segona República. 

Per tipus d’enclavament, 
una vintena corresponen a pa-
trimoni recuperat in situ; una 
dotzena, a rutes o itineraris de 
memòria; set són centres d’in-
terpretació com la presó de Sort 
o el Espai Lluís Companys; on-
ze corresponen a fosses, i tres 
són monuments en memòria 
de deportats a camps de con-
centració nazis, com Conxita 
Grangé, amb una placa a la seua 
casa natal a Espui (la Torre de 
Capdella) en memòria de l’úl-
tima supervivent catalana del 
camp de Ravensbrück.

Entre el patrimoni recuperat 
destaca el tossal del Merengue, 
a Camarasa. En aquest monticle 
entre els dies 22 i 28 de maig del 
1938, forces de la Divisió del 
XVII Cos de l’Exèrcit Popular 
Republicà van iniciar una ofen-
siva per expulsar els franquistes 
del cap de Pont, així com les fos-
ses comunes al Soleràs, Lleida, 
Tarrès o Seròs. 

També destaca la recuperació 
de búnquers com els de Forada-
da o refugis com el de l’església 
de Santa Maria d’Agramunt. 
Entre les rutes ressalten les del 
Pirineu amb l’exili després de 
l’avenç de les tropes franquistes 
o l’arribada de perseguits pel 
nazisme.

Espais de memòria a lleida
El Memorial Democràtic inclou al seu web més de mig centenar de llocs des de la Segona República 
fins a la deportació || La xarxa es troba en ampliació i són sobretot de la Guerra Civil

història iniciatives

leS ClauS

Des de rutes a trinxeres
z la Xarxa d’Espais de Memòria 
inclou tots els espais que van ser 
testimonis de la història, com el 
patrimoni recuperat (trinxeres, 
fosses o búnquers) fins a les rutes 
d’evasió durant la Segona guerra 
Mundial i l’exili després del final 
de la guerra Civil.

Els combats, presents
z A les comarques lleidatanes, 
una majoria dels espais estan 
relacionats amb els fronts de la 
guerra Civil. Els de la Noguera 
Pallaresa i el del Segre són d’una 
importància capital. A les zones 
del Pirineu, predomina la temàti-
ca de la deportació.

Banc de Memòria
z El mapa d’aquests espais per 
tot Catalunya es pot consultar a 
la pàgina web del Memorial De-
mocràtic (https://memoria.gencat.
cat), en el qual també s’inclouen 
objectes, testimonis i dades de 
les víctimes.

Monòlit al tossal del Merengue, al front del Segre, a Camarasa.

ACN

Placa memorial a la casa familiar a espui de Conxita grangé, deportada a ravensbrück.

MEMoriAl DEMoCràTiC

n El responsable de la Xar-
xa d’Espais de Memòria del 
Memorial Democràtic, Jo-
sep Font, va assegurar ahir 
SEGRE que la divulgació 
d’aquests espais és “una ga-
rantia per sensibilitzar la so-
cietat en relació amb la memò-

ria democràtica i per conèixer 
les etapes històriques que més 
han marcat la societat catala-
na i que han estat silenciades 
molt de temps. És important 
també que siguin a tot el terri-
tori perquè permeten captar la 
realitat de tot el país”. Respec-

te a les comarques lleidatanes, 
Font va remarcar que la senya-
lització de memòria que més 
predomina està vinculada al 
front de guerra, com els de la 
Noguera Pallaresa i el Segre. 
“Són d’una importància histò-
rica essencial”, va assegurar.

“Permeten conèixer etapes que han estat silenciades”

Pel que fa a si hi haurà nous 
espais, Font va assenyalar que 
el departament de Justícia, 
Drets i Memòria va concedir 
l’any passat subvencions per 
fer actuacions als ajuntaments 
d’Agramunt, Alcoletge, Alfés, 
Bellpuig, Camarasa, Cerve-
ra, Cubells, Foradada, Isona i 
Conca Dellà, Lleida, Montgai, 
Soriguera, Sort, Talarn, Torre 
de Capdella i Vallbona de les 
Monges, a més del Conselh 
Generau d’Aran i el consell 
comarcal de l’Alta Ribagorça. 
“Els ajuntaments poden posar 
en relleu i senyalitzar espais 
sense que sigui prescriptiu la 
utilització de la senyalitza-
ció del Memorial Democrà-
tic. No és una obligació”, va 
remarcar.

Aquesta senyalització sem-
pre ha donat importància al 
material gràfic, com fotogra-
fies o mapes. “Quan se’n crea 
una de nova s’incorporen ha-
bitualment QR per disposar 
de la informació en altres 
llengües i també per ampliar 
els recursos documentals”, va 
explicar Font. 

Quant als reptes, va deta-
llar que un és que no es tracti 
només la Guerra Civil, l’exili 
i la repressió, sinó també la 
lluita per la recuperació dels 
valors democràtics.
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